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Írásbeli választ igénylő kérdés

Dr. Kövér László úrnak
az Országgyűlés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, az Országgyűlésről szóló 2012. évi

XXXVI. törvény 42 . § (8) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekr ő l szóló 46/1994 .

(IX.30.) OGY határozat 91 . § (1) bekezdése alapján „Miért utasítja el a párbeszédet az
emberi erőforrások minisztere a szociális ágazat érdekképviseleteivel? ” címmel írásbel i

választ igénylő kérdést kívánok benyújtani Balog Zoltán emberi erőforrás miniszterhez .

Tisztelt Miniszter Úr !

A Nemzeti Együttműködés Programja hangzatos ígéreteket fogalmazott meg a szociáli s
szférában dolgozók megbecsültségének növelésére, különös tekintettel az ágazat i

béremelésre : „A szociális biztonságot fenntartó szolgáltatásokat végzők számára új
megegyezést, kiszámítható alapokat kell teremteni. Ugyanis ma a szociális és
gyermekvédelmi gyermekjóléti területen dolgozók megbecsültsége a leggyengébb : társadalmi

megítélésük és jövedelmi helyzetük sokszor még alacsonyabb, mint a rájuk bízott, ápolást és

gondozást igényl ő , segítségben részesülő rászorultaké. Az ágazat bérezése alulmúlja még az

egészségügyben dolgozókét is . A jövő szociális biztonságának mértéke és min ősége rajtuk is
múlik, munkájuk becsületét haladéktalanul vissza kell adni.” A kormányprogram tehát világo s
vállalást tartalmazott a szociális ágazatban dolgozók bérhelyzetének rendezésére .

A beígért béremelés azonban elmaradt . 2013 első negyedévében 78 788 Ft volt a szociáli s

ellátásban dolgozók nettó átlagkeresete, a közfoglalkoztatottakat is beleszámítva . A KSH

statitsztikáiból egyértelműen kiderül, hogy a szociális ágazat jövedelmi pozíciói messze a
legrosszabbak az összes nemzetgazdasági ágazat közül . 2008 óta nem változott a
közalkalmazotti illetménytábla, a reálkeresetek pedig több mint 20 százalékkal csökkentek az

elmúlt években. Ráadásul az adójóváírás kivezetése miatt kies ő jövedelem pótlására felállított

rendszer is hatástalannak bizonyult : csökkent a minimálbér felett keres ők nettó bére.

Mindezek mellett nőttek a dolgozók terhei: eltörölték a szociális továbbképzés és szakvizsga
normatív támogatását, melynek következtében egyes munkáltatók a dolgozókra terhelik a

kötelező továbbképzés részvételi díj ának, illetve útiköltségének finanszírozását . A kormány

által hangoztatott pozitív intézkedések (mint a minimálbér-emelés, a rezsicsökkentés, a



devizahitelesek megsegítése, vagy a szociális üdültetés) teljesen alkalmatlanok voltak arra ,
hogy megállítsák a szociális szférában dolgozók elszegényedését .

A szociális területen dolgozók érdekképviseletei az utóbbi időben több alkalommal fordultak
nyílt levélben az illetékes tárca vezetőjéhez és államtitkárához, kérve az egészségügyben
megvalósuló bérfejlesztés szociális ágazatra történ ő kiterjesztését, és azt, hogy kezdődjön
érdemi párbeszéd az ágazat probémáinak rendezéséről . Mély megdöbbenéssel fogadtam, hogy
Ön a saját illetékességi területe alá tartozó ágazat dolgozóit összefogó Szociális Területen
Dolgozók Szakszervezetének írt válaszlevelében cinikus módon azt javasolta, hogy nyíl t
levelüket ne csak önnek juttassák el, hanem a „nemzetközi érdekképviseletek segítségével a z
Európai Uniónak és/vagy az IMF-nek is”. Soltész Miklós szociális ügyekért felelős
államtitkár válaszában szintén elutasította a Független Egészségügyi Szakszervezet Szociáli s
Tagozatának párbeszédre irányuló kezdeményezését .

A válaszokból mindenesetre világosan kiderül, hogy a felelős minisztérium nem akar
tudomást venni a szociális ágazat súlyos helyzetér ő l . Ezek után nem is meglepő , hogy az
érdekképviseletek az ágazati érdekérvényesítés er ősítésére, követeléseik nyomatékosítására a
napokban létrehozták a Szociális Ágazati Demostrációs Bizottságot .

Mivel a kormányprogramban egyértelémű ígéretet tett a kormány a szociális ágazat
bérrendezésére, kérdésünk, hogy :

1. Mikor teljesíti a kormány a kormányprogramban tett vállalásait?
2. Miért utasítja el a párbeszédet az illetékes miniszter és államtitkár a szociális ágaza t

érdekképviseleteivel ?
3. Miért nem működik a Szociális Ágazati Érdekegyeztető Tanács? Mikor várható- az

összehívása?

Megtisztelő válaszát előre is köszönjük.

Budapest, 2013. július 29 .

Szél Bernadett

független képviselő
(LMP)
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